

المحاضرة الثالثة
الإنسانية  

الأدب الإنجليزي عصر النهضة
Humanism
الإنسانية  

  The Renaissance is one of two or three moments in the history of Europe that has been most transformative. It is comparable in its magnitude to the Scientific Revolution and the Industrial Revolution.
· عصر النهضة هو واحد من اثنين أو ثلاثة من الأوقات في التاريخ الأوروبي الذي كان أكثر تحولا . يمكن مقارنة ذلك بحجم أهمية الثورة العلمية والصناعية . 
·  Previous lectures illustrated how the Renaissance created new economic, geographical and military

realities. Now we will address the new cultural realities that this period produced
· وقد بينت المحاضرات السابقة كيف خلق عصر النهضة حقائق اقتصادية , جغرافية وعسكرية جديدة . ونحن الآن بصدد تناول الحقائق الثقافية الجديدة التي انتجتها  هذه الفترة  . 
· The culture that the Renaissance brought with it is called: Humanism. It is a culture that is still with

us today and many writers, intellectuals, artists and philosophers still call themselves today

“humanists.”
· والثقافة  التي جلبها عصر النهضة تدعى : الإنسانية . وهي الثقافة التي ما زالت معنا إلا يومنا هذا , وما زال العديد من الكتاب , المثقفون , الفنانون والفلاسفة يدعون أنفسهم بالإنسانيين . 
Humanism – Definitions
تعريفات – الإنسانية

 Originally, Humanism meant that important questions of life and death, good and evil, politics and governance, etc. ceased being talked about exclusively from the perspective of the Church.
· في الاصل يقصد بالانسانية هي الأسئلة المهمة عن الحياة والموت , الخير والشر , السياسة والحكم ....الخ التي توقف الكلام عنها بصورة حصرية من وجهة نظر الكنيسة . 
·  These questions and many others could now be investigated and discussed by average human

beings, from their perspectives and for their own interests.
· هذه الاسئلة واخرى عديدة قد تم النقاش والبحث فيها بواسطة الإنسان العادي بوجهة نظرهم وحسب اهتماماتهم الخاصة . 
·  That the human mind can now operate without the supervision of the Church dictating the

questions and the answers is, broadly speaking, the meaning and the essence of Humanism.
· يمكن لعقل الإنسان الآن أن يعمل دون إشراف من الكنيسة التي تملي الأسئلة والأجوبة , بشكل عام المعنى وجوهر الإنسانية . 
Evolution of Humanism
تطور الإنسانية 

Most historians say that Humanism appeared first in Italy, but scholarship is showing that the Renaissance, Humanism, the Scientific Revolution would not have been possible without the translation of Islamic books 300 years before (11th century) in Toledo, al-Andalus, from Arabic into Latin. We will focus on Italy only here.
· قال معظم المؤرخون أن الإنسانية ظهرت أولا في إيطاليا ولكن العلم أوضح أن عصر النهضة , الإنسانية والثورة العلمية لم تكن لولا ترجمة الكتب الإسلامية بنحو 300 سنة قبل القرن الحادي عشر وذلك في توليدو , الأندلس من اللغة العربية للغة اللاتينية . سوف نقوم هنا بالتركيز على إيطاليا فقط . 
The reason why Humanism emerged in Italy are many:
أسباب  نشوء  الإنسانية في إيطالية عديدة : 

It’s the home of the Roman Empire and its Latin culture, and much of Humanism consisted in reviving the Latin literature and poetry of classical Rome.
هي موطن الإمبراطورية الرومانية وثقافتها اللاتينية والكثير من الإنسانية تمثلت في إحياء الأدب اللاتيني وشعر روما القديمة .
تطور الإنسانية 
Because a substantial amount of the Latin literature of Classical Rome was still available in the churches, monasteries and private villas of Italy. The Church did not allow these texts to circulate before, but the weakness of the Church, the invention of printing and the increased wealth made these texts and book available to the public to read, translate and imitate.
√ نسبة لأن لقيمة الأساسية للأدب اللاتيني لروما القديمة لا زال موجودا في الكنائس , الأديرة وفلل إيطاليا الخاصة . لم تسمح الكنيسة لهذه النصوص بالانتشار من قبل , ولكن ضعف الكنيسة واختراع الطباعة والثروة المتزايدة أتاحت لهذه الكتب والنصوص بالتوافر حتى تثنى للعامة قراءتها وترجمتها وتقليدها . 

The emerging states in Europe have a need for administrators, secretaries, writers and educated

people to manage the new wealth they have now from the new trade routes they have

established.
√  إن الولايات الناشئة بحاجة في أوروبا بحاجة إلى الرؤساء , النواب , الكتاب والناس المتعلمون لإدارة الثرة الجديدة التي تحصلوا عليها من طرق التجارة الجديدة التي أسسوها . 
The Humanists were these writers, secretaries and administrators.
√ وكان الإنسانيون هم أولئك الكتاب , النواب والرؤساء . 

تطور الإنسانية 

 Humanists were educated people at the services of kings and princes.
· إن الإنسانيين هم أناس متعلمون في خدمات  الملوك والأمراء . 
 They provided these kings and princes with what the Church could not provide: a secular education
· وقد أمدوا أولئك الملوك والأمراء بالأشياء التي لا يمكن للكنيسة أن توفرها : 
تعليم العلمانية        

 And it was the pursuit of that secular education that made humanists travel across Europe looking

for classical texts from Ancient Rome and Greece.
· وهي ذلك  النشاط لتعليم العلمانية الذي جعل الإنسانيين يسافرون  عبر أوروبا بحثا عن النصوص الكلاسيكية  من القدماء للرومان واليونان . 
·  This informal movement spread from Italy to Holland, Germany, France, and England and was

responsible for the great literature and science that became a feature of this era and which

influenced Europe and the world.
· امتدت هذه الحركة الغير رسميه من إيطاليا لهولندا , ألمانيا , فرنسا وإنجلترا وكانت مسئولة عن  الأدب العظيم والعلم الذي اصبح صفة في هذا العصر والتي سادت أوروبا والعالم . 
Some important Italian Humanists
بعض الإنسانيون الإيطاليون المهمون 

 Francesco Petrarca, known as Petrarch (1304-1374) the Father of Humanism, a Florentine who spent his youth in Tuscany and lived in Milan and Venice. He was a collector of old manuscripts and through his efforts the speeches of Cicero and the poems of Homer and Virgil became known to Western Europe. Petrarch's works also led to the rise of people known as Civic Humanists, or those individuals who were civic-minded and looked to the governments of the ancient worlds for inspiration. Petrarch also wrote sonnets in Italian. Many of these sonnets expressed his love for the beautiful Laura. His sonnets greatly influenced other writers of the time.
فرانسسكو بيترارسا , يعرف ب بيتراش ( 1304 – 1374 ) أب الإنسانية , فلورنسي قضى شبابه في توسكاني وعاش في ميلان والبندقية . هو جامع المخطوطات القديمة ومن خلال جهوده في طرح  السيسرو وقصائد هومر وفيرقل التي اصبحت معروفة لأوروبا الغربية . ايضا قد قادت أعمال بيتراش لتكوين جماعة من الناس عرفو بالمجتمع المدني , أو أولئك الأفراد ذوي الأفكار المدنية والذين يتطلعون لحكومات العوالم القديمة للإلهام . كتب بيتراش أيضا القصائد في إيطاليا . العديد من هذه القصائد عبرت عن حبه للجميلة لورا . وقد أثرت  قصائده بصورة عظيمة على الكتاب الآخرون في ذلك الوقت . 

بعض الإنسانيون الإيطاليون المهمون 

· Giovanni Pico della Mirandola (1463-1494) was an Italian who lived in Florence and who expressed in his writings the belief that there were no limits to what man could accomplish.
· جيوفاني بيكو ديلا ميراندولا ( 1463 – 1494 ) , إيطالي , عاش في فلورينس والذي عبر في كتاباته المعتقد الذي يقول أنه لا يوجد حدود لما يمكن للإنسان أن ينجزه. 
 Leonardo Bruni (1369-1444), who wrote a biography of Cicero, encouraged people to become active in the political as well as the cultural life of their cities. He was a historian who today is most famous for The History of the Florentine Peoples, a 12-volume work. He was also the Chancellor of Florence from 1427 until 1444.
· ليوناردو بروني ( 1369 – 1444 ) , كتب سيرة سيسرو , شجع الناس ليكونوا نشطين في السياسة كما هم في الحياة  الثقافية في مدنهم . وهو مؤرخ وهو من المشهورين الآن في تاريخ شعوب فلورنسا , عمل 12 مجلد , وكان أيضا مستشار فلورنسا من 1427 إلى 1444 . 
بعض الإنسانيون الإيطاليون المهمون 

·  Giovanni Boccaccio (1313-1375) wrote The Decameron. These hundred short stories were related by a group of young men and women who fled to a villa outside Florence to escape the Black Death. Boccaccio's work is considered to be the best prose of the Renaissance.
· جيوفاني بوكاسيو ( 1313 – 1375 ) ,  كتب ديكاميرون . ارتطبت تلك القصص القصيرة المائة بمجموعة من النساء والرجال الشباب الذين فرو إلى فيلا خارج فلورنسا هربا من الموت الأسود . أعتبر عمل بوكاسيو أفضل النثر في عصر النهضة . 
·  Baldassare Castiglione (1478-1529) wrote one of the most widely read books, The Courtier,

which set forth the criteria on how to be the ideal Renaissance man. Castiglione's ideal courtier was

a well-educated, mannered aristocrat who was a master in many fields from poetry to music to

sports.
· بالدسار كاستيقليون  ( 1478 – 1529 )  , كتب أكثر الكتب شيوعا في القراءة , ( المتودد ) , والتي وضع معيار كيف يكون رجل عصر النهضة مثالي . كان كاستيقليون حسن التعلم , أرستقراطي مهذب وكان معلما في العديد من ميادين الشعر , الموسيقى والرياضة . 
@ ارستقراطي معناها/ أي من طبقة الاغنياء المهذبين وذات منزلة عالية في المجتمع .
Humanism and Medieval Supernaturalism
الإنسانية وخوارق الطبيعة  في القرون الوسطى
 In the Medieval period, the church restricted the intellectual life to priests and monks, and even these men were not free to think, analyze and read, not even the Bible. Intellectual life had been formalized and conventionalized bu Chirch limitation, until it had become largely barren and unprofitable.
· قيدت الكنيسة في فترة القرون الوسطى الحياة الفكرية للقساوسة  والرهبان  وجردتهم حتى من حرية التفكير, التحليل والقراءة ولو حتى الإنجيل . كانت الحياة الفكرية ذات طابع رسمي واصطلاحي بواسطة محدودية الكنيسة إلى أن صارت الى حد كبير غير مثمرة وعديمة الجدوى . 
·  The whole sphere of knowledge (ALL questions) had been subjected to the mere authority of the

Church’s narrow interpretation of the Bible.
· إن جميع فلك المعرفة كان خاضعا للسلطة المجردة للكنيسة وتفسيرها الضئيل للإنجيل . 
 Scientific investigation was almost entirely stifled, and progress was impossible. The fields of religion and knowledge had become stagnant under an arbitrary despotism.
· البحث العلمي كان مخنوق "مكبوت" بشكل تام وكان التطور غير ممكن تماما . و الميادين الدينية والمعرفة راكدة تحت الاستبداد التعسفي . 
Impact of Humanism: Historical Thought
أثر الإنسانية : المعتقد التاريخي 

·  The advent of humanism ended the Church’s dominance of education and the pursuit of knowledge.
· أنهت الحلول الإنسانية هيمنة تعليم الكنيسة والسعي وراء المعرفه . 
·  Written history started being written from a secular perspective instead of from the supernatural

perspective of Church dogma.
· بدأت كتابة التاريخ الفعلي من الكتابة بمنظور علماني بدلا من منظور خوارق عقيدة الكنيسة . 
·  This is where we get the division of history into: Ancient, Medieval and Modern that is still

commonly in use today.
· ومن هنا حصلنا على تقسيم التاريخ : القديم , العصور الوسطى والحديث الذي لا زال شائع الاستخدام في يومنا هذا . 
·  Vergil, Cicero, Aristotle, Plato were no longer regarded as mysterious prophets from a dimly

imagined past, but as real men of flesh and blood, speaking out of experiences that were remote in

time but no less humanly real.
· لم يعد فيرجيل , سيسرو , أريستول وبلاتو يعتبرون كأنبياء مبهمين من الماضي الخيالي الباهت ولكن صاروا يعتبرون رجالا من لحم ودم  ناتجة عن التجارب التي كانت بعيدة في وقت من الأوقات ولكنها لا تقل عن الإنسانية الحقيقية . 
Impact of Humanism: Languages and Education
أثر الإنسانية : اللغات والتعليم 

·  During the Middle Ages in Western Europe, Latin was the language of the Church and the educated people. Humanists began to use the vernacular, and helped develop the national languages of their countries – Italian, French, English, German.
· خلال العصور الوسطى في اوربا الغربية كانت اللغة اللاتينية هي لغة الكنيسة والناس المتعلمون . بدأت الإنسانية تستخدم العامية وساعدت في تطور اللغات الوطنية لبلادهم – إيطاليا , فرنسا , إنجلترا وألمانيا . 
·  Humanists also had a great impact on education. They supported studying grammar, poetry, and

history, as well as mathematics, astronomy, and music. They promoted the concept of the wellrounded

individual (Renaissance man) who was proficient in both intellectual and physical

endeavors.
· كان للإنسانية أيضا أثرا عظيما على التعليم . وكانوا قد دعموا دراسة القواعد , الشعر والتاريخ وكذلك أيضا دراسة الرياضيات , علم الفلك والموسيقى . وقد طوروا مفهوم رجل عصر النهضة الذي كان ماهرا في كلا المساعي الفكرية والجسدية .  
Impact of Humanism: Civitas
أثر الإنسانية : سيفيتاس 

 Humanism also revived the Roman idea that an educated man should have civic duties and participate in the politics and the management of his own society and its improvement
· أنعشت الإنسانية أيضا الفكرة الرومانية التي تقول بأن الرجل المتعلم يجب أن يكون لديه واجبات مدنية ومشاركات في السياسات وإدارة مجتمعه الخاص وتطويره . 
·  The word “human” became a catchword, as opposed to the “supernatural” explanations of the

Medieval Church. Everything – history, politics, science, commerce, religion, good and evil – started

being explained from a human perspective, hence the word “humanism.”
· صارت كلمة ( إنسان ) شعارا معارضة للخرافة  , تفسيرات لكنيسة العصور الوسطى . بدأ كل شيء مثل التاريخ , السياسات , العلوم , التجارة , العقيدة والخير والشر بدأ ليكون مفسرا من منظور انساني ومن هنا تأتي كلمة " الإنسانية " . 
·  Humanism understood that these questions had been addressed and investigated by the classics

(Greeks and Romans), and an unprecedented effort began in Europe for the recuperation of those

ancient cultures and their texts.
· فهمت الإنسانية أن هذه الأسئلة تم طرحها والتحقق منها بواسطة الكلاسيكية ( الإغريق والرومان ) , والجهد الذي لا نظير له بدأ في أوروبا لاستعادة تلك الثقافات القديمة ونصوصها . 
Impact of Humanism: Art and Paganism
أثر الإنسانية : الفن والوثنية 
 The discovery of ancient texts and treasures was accompanied by new creative enthusiasm in literature and all the arts; culminating particularly in the early sixteenth century in the appearance of some of the greatest painters in Western history: Lionardo da Vinci, Raphael, and Michelangelo.
· كان اكتشاف النصوص القديمة والكنوز يلازمه بحماس إبداعي جديد في الأدب وجميع الفنون , وبلغت ذروتها بصورة خاصة في بداية القرن السادس عشر عند ظهور بعض الرسامين العظماء في التاريخ الغربي : ليوناردو دافينشي , رافاييل ومايكل أنجلو . 
·  But also the Light of the Renaissance had also its darkness. Breaking away from the medieval

bondage often also meant a relapse into crude paganism and the enjoyment of all pleasures with

no restraints.Hence the Italian Renaissance is also often called Pagan, and many in England and

France protested against the ideas and habits that their youth were bringing back with them from

their studies in Italy.
·  ولكن كان لضوء عصر النهضة ظلامه أيضا . الانفصال عن عبودية العصور الوسطى يعني غالبا الانتكاس والعودة للوثنية المحضة والاستمتاع بجميع الملذات دون قيود . وبالتالي تدعى عصر النهضة الإيطالية أيضا بالوثنية وهنالك العديد في إنجلترا وفرنسا عارضوا الأفكار والعادات التي كان شبابهم يعودون بها معهم من دراستهم في ايطاليا .
The Renaissance Spreads
انتشار عصر النهضة 
·  From Italy, the Renaissance spread northward, first to France, and as early as the middle of the fifteenth century English students were frequenting the Italian universities.
· انتشر عصر النهضة من إيطاليا باتجاه الشمال , أولا لفرنسا , وفي بدايات منتصف القرن الخامس عشر تهافت الطلاب الانجليز على الجامعات الإيطالية . 
·  Soon the study of Greek was introduced into England, first at Oxford. It was so successful that

when, early in the sixteenth century, the great Dutch student and reformer, Erasmus was too poor

to reach Italy, he went to Oxford.
· وسريعا تم تقديم دراسة الإغريق ( اليونان ) في انجلترا , أولا في أكسفورد . وكان من الناجح جدا عند أوائل القرن السادس عشر عندما كان الطالب الهولندي العظيم والمصلح إيراسموس فقيرا جدا ليصل إلى إيطاليا فقد ذهب إلى أكسفورد . 
·  The invention of printing helped the multiplication of books in unlimited numbers (before there

had been only a few manuscripts laboriously copied page by page). Easier to open universities and

scholarly circles everywhere.
· ساعد إختراع الطباعة مضاعفة الكتب لأعداد غير محدودة ( وقبل ذلك كان يوجد فقط مخطوطات قليلة يتم نسخها  صفحة بصفحة بمشقة بالغة ) وكان من السهل فتح الجامعات والدوائر العلمية في كل مكان
انتشار عصر النهضة 
· In England, the Renaissance had a profound impact, especially in the Court, where literature took center stage.
· كان لعصر النهضة في انجلترا أثرا عميقا وخاصة في المحكمة حيث احتل الأدب مركز الساحة. 
·  Because the old nobility had perished in the wars, Henry VII, the founder of the Tudor line, and his

son, Henry VIII, adopted the policy of replacing it with able and wealthy men of the middle class.
· ولأن طبقة النبلاء القديمة قد هلكوا في الحروبات , فإن هنري السابع مؤسس خط ثيودور وإبنه هنري الثامن تبنوا سياسة استبدالها برجال قادرين وأغنياء من الطبقة الوسطى . 
·  The court therefore became a brilliant and crowded circle of unscrupulous but unusually adroit

statesmen, and a center of lavish entertainments and display.
· فقد صارت المحكمة  بذلك  دائرة لامعة ومحتشدة لا ضمير لها ولكن دولة بارعة فوق العادة ومركز للترفيه والعرض الضخم السخي . 
·  Under this new aristocracy, the rigidity of the feudal system was relaxed, and life became

somewhat easier for all the dependent classes. Modern comforts, too, were largely introduced, and

with them the Italian arts and literature.
· وتحت هذه الأرستقراطية الجديدة فقد هدأت صلابة النظام الإقطاعي وصارت الحياة نوعا ما أسهل لجميع المستويات التابعة . وأدخلت وسائل الراحة الحديثة أيضا إلى حد كبير وأدخلت معها أيضا الفنون والأدب الإيطالي .    
اخوووكم كافيين "" دعواتكم لي بالتوفيق
صفحة 1

